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W pełnym słońcu



materiał partnera

STAWIAMY NA PRZYSZŁOŚĆ
W nowym schemacie organizacyjnym pojawiły się całkowicie nowe 
komórki, jak np. Biuro Rozwoju Miasta. W jego skład wchodzą m.in. 
biura Planowania Przestrzennego, Smart City czy Centrum Obsługi 
Inwestora.
- Już w kampanii wyborczej mówiliśmy, że potrzebujemy wydziału, 
który będzie odpowiadał wprost za rozwój miasta w jego wielu aspek-
tach, będzie nadawał mu ton, realizował strategie i budował nowe 
wyzwania – wylicza prezydentka Kielc. – To również tutaj, w ścisłym 
porozumieniu z planami miasta, będzie koncentrować się współpraca 
miasta z przedsiębiorcami.
Ważnym elementem pracy Urzędu Miasta będzie również aspekt pro-
mocyjny. Z dotychczasowego Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu wy-
dzielono dwa - Edukacji i Profilaktyki Zdrowia oraz właśnie Promocji, 
Kultury i Sportu. W ramach drugiego z nich powołano do życia Biuro 
Wydarzeń Miejskich, które będzie odpowiedzialne za wszystkie imprezy 
odbywające się w Kielcach.

PODZIAŁ OBOWIĄZKÓW
Nadzór właścicielski nad miejskimi spółkami i instytucjami pozosta-
je nadal w zakresie obowiązków prezydenta Kielc, zaś merytoryczną 
kontrolę nad wybranymi podmiotami obejmą również poszczególni 
wiceprezydenci. Będzie to zbieżne z wydziałami, nad którymi zastępcy 
prezydentki Kielc sprawują odpowiedzialność.
Prezydentka Agata Wojda, wg nowego schematu organizacyjnego 
sprawuje bezpośredni nadzór merytoryczny nad MZD, ZTM, Strażą 
Miejską i MPK, I zastępca Prezydenta Miasta Kielce nad KPT, MUP 
oraz Targami Kielce, II zastępca nad MZB, Centrum Usług Miejskich, 
PGO, RPZiUK, MPEC i KTBS, zaś III zastępca nad placówkami wy-
chowawczymi i oświatowymi, MOPR i ośrodkami pomocy społecznej, 
Świętokrzyskim Centrum Profilaktyki i Edukacji, Ośrodkiem Terapii 
Uzależnienia i Współuzależnienia, instytucjami kultury, MOSiR, Cen-
trum Kształcenia Zawodowego oraz Koroną Kielce.

Zmiany w ratuszu. Jest nowy schemat organizacyjny

– Nowa struktura ma na celu usprawnienie funkcjonowania urzędu we-
wnątrz, ale również w kontakcie z mieszkańcami. Aby zadania, które na co 
dzień wykonujemy były wykonywane sprawniej. Żeby mieszkańcy z na-
szej pracy byli zadowoleni - przekonuje prezydentka Kielc, Agata Wojda

MNIEJ WYDZIAŁÓW
Nowa struktura organizacyjna obejmuje 11 wydziałów, 4 biura, 1 centrum 
i Urząd Stanu Cywilnego. W sumie jest to 17 komórek organizacyjnych. 
W porównaniu z dotychczas obowiązującym schematem, liczbowo ubyła 
tylko jedna. Zmienił się jednak szczegółowy zakres obowiązków w po-
szczególnych wydziałach.
- Określając nową strukturę organizacyjną wyznaczyliśmy sobie kilka 
celów. To przede wszystkim rozwój miasta i tak staraliśmy się ukształto-
wać te wydziały, żeby o ten rozwój miasta w różnych aspektach zadbać 
– informuje Tomasz Porębski, sekretarz Miasta. – Zależy nam również 
na wzmocnieniu jakości i komfortu obsługi mieszkańców w różnych ob-
szarach oraz wykorzystaniu potencjału osobowego, który drzemie w pra-
cownikach Urzędu Miasta. Wiemy, że jest on naprawdę duży i chcemy 
nową, pozytywną energię temu urzędowi nadać. 
Kielczanom dedykowany jest przede wszystkim Wydział Obsługi Miesz-
kańców. Powstał on z połączenia części dotychczasowych Wydziału 
Komunikacji oraz Urzędu Stanu Cywilnego i Spraw Obywatelskich. 
Znalazły się w nim np. biura Praw Jazdy, Rejestracji Pojazdów czy Referat 
Dowodów Osobistych.
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Prezydent
Miasta Kielce

Biuro Prezydenta

I zastępca II zastępca

Wydz. Klimatu, Środowiska
i Gospodarki Komunalnej

Wydział Geodezji

III zastępca

Wydział Edukacji
i Profilaktyki Zdrowia 

Centrum
Bezpieczeństwa Miasta

Urząd Stanu Cywilnego

Biuro Mobilności

Biuro Rozwoju
Miasta

Wydział Inwestycji
i Architektury

Wydział Gospodarki
Nieruchomościami

Wydział Promocji,
Kultury i Sportu

Sekretarz Miasta Skarbnik Miasta

Wydział Budżetu
i Księgowości

Wydz. Podatków, Zarz.
Należnościami i Windykacji 

Wydział Obsługi
Mieszkańców

Wydział Administracji
i Kadr

Wydział Dialogu
Społecznego

Biuro Rady Miasta

Władze Kielc chcą by wprowadzone zmiany 
usprawniły pracę urzędu zarówno wewnątrz, 
jak i w kontakcie z mieszkańcami. Od 1 lipca 
większość spraw urzędowych Kielczanie załatwią 
w Wydziale Obsługi Mieszkańców.

Jedenaście wydziałów, cztery biura, jedno centrum i Urząd Stanu Cywilnego. 
Tak wygląda nowa struktura Urzędu Miasta Kielce, która funkcjonuje od 1 lipca. 

Zmiany mają na celu m.in. lepsze wykorzystanie potencjału pracowników magistratu.
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Zostali lektorami
W kościele pw. Świętej Trójcy w Kielcach biskup 
Jan Piotrowski udzielił pierwszej posługi kan-
dydatom do diakonatu stałego. Lektorat przy-
jęło trzech mężczyzn: Krzysztof Drozd, Robert 
Głodowski oraz Krzysztof Wójcik. Za pół roku 

Ruszajcie z nami!
W maju odbyła się pierwsza wycieczka orga-
nizowana przez Radio eM Kielce i parafię Nie-
pokalanego Serca Najświętszej Maryi Panny 
w Kielcach. 13 lipca ruszymy drugi raz w trasę 
„Cudze chwalicie, swego nie znacie, sami nie 
wiecie co posiadacie”. Jednak na to spotkanie 

Nadchodzi wielkimi krokami
Jak co roku 5 sierpnia wyruszy Kielecka Piesza Pielgrzymka na Jasną Górę. Od kilkunastu dni 
trwają zapisy na 43. jej edycję. Obecnie odbywają się one przez formularz zgłoszeniowy, za-
mieszczony na stronie internetowej (link na emkielce.pl). Zapisy stacjonarne będą prowadzone 
pierwszego dnia pielgrzymki, lecz organizatorzy proszą o zrobienie tego odpowiednio wcze-
śniej. Przypominamy, że pielgrzymkę jak co roku zainauguruje wieczorna Msza Święta w Wi-
ślicy w poniedziałek (5 sierpnia). Liturgia będzie transmitowana na antenie Radia eM Kielce. 
Relacjonować dla was będziemy także Eucharystię z kieleckiej katedry, a także Apel Jasnogórski 
z Włoszczowy. Pątnicy dotrą na Jasną Górę we wtorek, 13 sierpnia.  /łc/

ZAPRASZAMYZAPRASZAMY
Od poniedziałku Od poniedziałku 

do piątku w godzinach do piątku w godzinach 
7.00 – 21.007.00 – 21.00

w soboty 7.00 – 14.00w soboty 7.00 – 14.00

OKRĘGOWA OKRĘGOWA 
STACJA KONTROLI STACJA KONTROLI 

POJAZDÓWPOJAZDÓW  

HOLOWANIE  HOLOWANIE  
POJAZDÓW 24 h POJAZDÓW 24 h 

powyżej 3,5 tpowyżej 3,5 t
Kielce, ul. Jagiellońska 92Kielce, ul. Jagiellońska 92

Tel. 41 345 76 25, 41 201 41 10 wew. 241Tel. 41 345 76 25, 41 201 41 10 wew. 241
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przyjmą kolejną posługę – akolitat. Najpraw-
dopodobniej w maju 2025 roku zaś - święcenia 
diakonatu. Podczas Mszy Świętej Biskup Kielecki 
włączył także jednego kandydata do diakona-
tu stałego – Rafała Mogielskiego. Po przejściu 
półrocznej formacji zostanie on lektorem. Tak 
jak wyżej wspomniani mężczyźni, co pół roku 
będzie przyjmował kolejne posługi. O tym, kim 
jest diakon stały piszemy na em kielce.pl.  /łc/

Następny
 

21 lipca
Zapraszamy do lektury!
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Czas na wiatraczek
Przed nami 51. Międzynarodowy Harcerski Fe-
stiwal Kultury Młodzieży Szkolnej, który potrwa 
od 11 do 20 lipca. W tym roku w jego ramach 

jak zwykle czeka na nas kilka ciekawych imprez: 
13 lipca na kieleckim rynku - korowód i koncert 
„Goście-Gospodarzom”, 15 lipca konkurs pio-
senki harcerskiej, a 16 oraz 17, ponownie na 
rynku, o godz. 19 - koncert uczestników warsz-
tatów. Najważniejszym wydarzeniem, zaplano-
wanym na 20 lipca w amfiteatrze na Kadzielni, 
będzie widowisko, w którym wystąpią wszyscy 
uczestnicy uhonorowani nagrodami - tradycyj-
nymi „Jodłami”. W festiwalu weźmie udział oko-
ło 350 osób z Polski i z za granicy.  /gż/
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Miejskie Przedsiębiorstwo Komunikacji Sp. z o.o. w Kielcach, ul. Jagiellońska 92
OFERUJEMY:
wymianę opon w profesjonalnych montażowniach
sprzedaż opon do wszystkich typów pojazdów samochodowych
prostowanie, piaskowanie i malowanie felg aluminiowych i stalowych
naprawę ogumienia materiałami o najwyższej jakości
pompowanie kół azotem
komputerowe wyważanie kół na najnowocześniejszych urządzeniach
sezonową przechowalnię ogumienia i kół
Od poniedziałku do piątku w godzinach 8.00 – 16.00, sobota 8.00 – 15.00
Tel. 41 201 41 10 w. 325, 41 201 41 75Tel. 41 201 41 10 w. 325, 41 201 41 75
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Upamiętniliśmy ofiary
4 lipca obchodziliśmy 78. rocznicę pogromu 
ludności żydowskiej w Kielcach. Upamiętnienie 
ofiar wydarzeń z 1946 roku odbyło się przy ka-

wszystkie miejsca zostały już zaklepane. Dla-
tego nie zwalniamy tempa i zapraszamy na 
trzeci wyjazd, który odbędzie się w sobotę, 27 
lipca. Wówczas chętni będą mogli odwiedzić 
Jędrzejów, Małogoszcz, Końskie, Maleniec, 
Rudę Maleniecką oraz Sielpię. Zapisy prowa-
dzone są w siedzibie naszego radia oraz w za-
krystii parafii.  /łc/

Z WORD-u do biblioteki
Agnieszka Kuś, dyrektor Wojewódzkiego Ośrod-
ka Ruchu Drogowego w Kielcach, zwróciła się 
do marszałka województwa świętokrzyskiego 
z wnioskiem o odwołanie jej z zajmowanego 

Czarna seria nad wodą
W weekend (29-30 czerwca) w całym regionie 
aura była iście upalna i niestety, nad akwena-
mi wodnymi doszło do tragedii. W sobotę 29 
czerwca w Sielpi 33-letni mężczyzna wskoczył 
do wody i nieprzytomny został wyciągnięty na 
brzeg. Okazało się, że doznał poważnych uszko-
dzeń kręgosłupa. W niedzielne popołudnie, nad 
zalewem w Rejowie utonął 42-letni mężczyzna. 
W kąpielisku Gutwin zaś życie stracił 27-latek. 

Zaczną drugi etap
Wojewoda świętokrzyski Józef Bryk wydał 
decyzję zezwalającą na rozpoczęcie drugiego 
etapu budowy obwodnicy Morawicy. Dwujez-
dniowy odcinek drogi krajowej nr 73 o długo-
ści około 4,5 kilometra ma powstać do drugiej 
połowy 2026 roku; pojawią się na nim nowe 
skrzyżowania i drogi dojazdowe, które połą-

81 lat od tragedii
7 lipca będziemy obchodzić 81. rocznicę Rzezi 
Wołyńskiej. Uroczystości rozpoczną się o go-
dzinie 11 Mszą Świętą w bazylice katedralnej. 
Godzinę później z placu Najświętszej Maryi 
Panny na Cmentarz Partyzancki pod Krzyż Wo-
łyński wyruszy XII Marsz Pamięci. Sprawcami 
Rzezi Wołyńskiej byli ukraińscy nacjonaliści, 
a jej makabrycznym punktem kulminacyjnym - 
tak zwana „Krwawa niedziela”, 11 lipca 1943 
roku. Szacuje się, że podczas ludobójstwa na 
Wołyniu zamordowano od 150 do 200 tysięcy 
Polaków.  /mł/
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stanowiska. Obradujący 26 czerwca Zarząd Wo-
jewództwa Świętokrzyskiego uczynił to z dniem 
30 czerwca. Nowym szefem instytucji został 

Zbigniew Duda. Jednocześnie Agnieszka Kuś od  
1 lipca będzie pełniła obowiązki dyrektora Woje-
wódzkiej Biblioteki Publicznej. Przypomnijmy, że 
na emeryturę odszedł dotychczasowy dyrektor 
placówki - Andrzej Dąbrowski.  /mak/

mienicy na ulicy Planty 7, gdzie doszło do tra-
gedii. Ulicami Kielc przeszedł Marsz Pamięci, na 

Cmentarzu Żydowskim odbyła się ekumeniczna 
modlitwa o pokój. Pogrom kielecki jest wciąż 
przedmiotem badań historyków. Również w tym 
roku odbyło się kolejne spotkanie z cyklu „Rela-
cje polsko-żydowskie w XX wieku. Badania-kon-
trowersje-perspektywy”. 4 lipca 1946 roku przy 
ulicy Planty 7 w Kielcach zginęło 40 osób, w tym 
37 Żydów i trzech Polaków.  /mk/

czą ruch lokalny. Powstanie także najdłuższa 
w województwie świętokrzyskim estakada 
wraz z przejściem dla zwierząt o długości oko-
ło 500 metrów. Koszt budowy drugiego etapu 
obwodnicy Morawicy wynosi około 215 milio-
nów złotych.  /mk/
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Strażacy ze wsparciem
Nowe wozy strażackie, a także wyposażenie 
remiz – cztery jednostki OSP z województwa 

Wracają na Sienkiewicza 
Teatr im. Stefana Żeromskiego w Kielcach 
przeprowadza się powoli do siedziby przy uli-
cy Sienkiewicza 32. 23 sierpnia na dziedzińcu 
zaplanowano pierwsze wydarzenie, a będzie 
to koncert artystki pochodzącej z Islandii – 
Sóley. Następnego dnia odbędzie się czytanie 
dramatu „Syn”. Pierwszym tytułem na Scenie 
Nowej będzie przedstawienie „Kilka opowieści 
z Islandii”. Zobaczymy je 30 sierpnia. Zaś na 
Dużej Scenie pierwszy raz aktorzy zagrają dla 
publiczności 28 września. Zobaczymy wówczas 
„Widnokrąg” Wiesława Myśliwskiego w reży-

Szpital do przebudowy
Starostwo Powiatowe w Kielcach wkrótce ogłosi 
przetarg na budowę nowego budynku Szpitala 
Powiatowego w Chmielniku. Placówka wymaga 
modernizacji. Budynki, w których funkcjonuje 
lecznica powstały w latach 30. XX wieku i były 
wielokrotnie przebudowywane. W latach dwu-
tysięcznych został zbudowany blok operacyjny, 
ale całość nie spełnia współczesnych wymogów. 

Klerycy zakończyli rok
W sobotę, 29 czerwca, alumni Wyższego 
Seminarium Duchownego w Kielcach zakoń-
czyli uroczyście rok akademicki i formacyjny; 
odbyła się też specjalna sesja księży profeso-
rów oraz odprawiona została Msza Święta. 
Eucharystii przewodniczył Biskup Kielecki Jan 
Piotrowski. Był to także czas pożegnania sióstr 
boromeuszek we wspólnocie seminaryjnej. 
Obecna była matka generalna zgromadzenia. 
Obecnie w Wyższym Seminarium Duchownym 
uczy się 28 alumnów; dwóch jest na urlopie, 
zaś ośmiu przybyło z Angoli.  /mł/

reklama

01
/A

BE
/2

02
403

/0
2/

AB
E/

20
24

Wysoka jakość Wysoka jakość 
w najlepszej ceniew najlepszej cenie

OKNA•DRZWI•ROLETKI•BRAMYOKNA•DRZWI•ROLETKI•BRAMY

Kielce ul. Wspólna 6, tel. 515 015 563, biuro@abe.kielce.pl;  www.abe.kielce.pl

Policjanci apelują o rozsądek, nieprzecenianie 
swoich umiejętności pływackich i niełączenie 
zabawy z alkoholem.  /ar/

Pojedziesz za darmo
Turyści znów mogą skorzystać z darmowych 
połączeń autobusowych z Kielc na Świę-
ty Krzyż. Autokar kursuje dwa razy dziennie 
w każdy weekend, aż do końca września. Wy-
jazdy z Kielc odbywają się o godzinie 9 i 13.50, 
natomiast powroty ze Świętego Krzyża zapla- Połączy Busko z Solcem

Już wkrótce powstanie nowa ścieżka rowero-
wa, biegnąca od Buska-Zdroju do Solca-Zdroju. 
W jej pobliżu pojawią się miejsca postojowe 
dla rowerów i samochodów, wiaty, stojaki, 
punkty ładowania jednośladów elektrycznych 
czy stacje „samonapraw” rowerów. Ścieżka 
rozpocznie swój bieg w Busku i będzie przebie-
gać między innymi przez Zbludowice, Owczary, 
Radzanów, Skotniki Duże, Skotniki Małe i Bara-
nów. Całość inwestycji opiewa na kwotę blisko 
44 milionów złotych.  /ar/

nowano na godzinę 12 i 17.20. Podróżni na 
trasie mogą skorzystać z 11 przystanków, 
między innymi w Cedzynie, Wilkowie, Cieko-
tach, Świętej Katarzynie i Nowej Słupi. Aby 
pojechać za darmo, należy zarejestrować się 
na stronie www.swietokrzyskie.travel.  /mk/

świętokrzyskiego otrzymały dofinansowanie na 
swoją działalność. W sumie do druhów w Mi-
kułowicach, Warzynie, Koperni i Imielnie trafi 
sprzęt kosztujący ponad cztery miliony złotych. 
Oprócz nowych wozów, ochotnicy otrzyma-
ją między innymi sprzęt hydrauliczny, pompy 
beczkowe, ubranie żaroodporne, skafandry 
i wentylatory oddymiające.  /ar/

serii Michała Kotańskiego, dyrektora kieleckiej 
sceny dramatycznej. Po inauguracji na do-
bre rozpocznie sezon artystyczny 2024/2025 
„Rzeczpospolita Miłości”.  /łc/

- Szczególnej uwagi wymagają dwa oddziały: 
chirurgii i alergologii. W nowym budynku będą 
lepsze warunki do leczenia pacjentów. Dodatko-
wo, dzięki inwestycji uda się nam powiększyć 
istniejący oddział alergologii do 20 łóżek - zapo-
wiada Tomasz Pleban, starosta.  /mak/
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Słońce (nie tylko) na zdrowie
też zwracam uwagę, by pamiętać o osobach chorych i leżą-
cych. Zimne kompresy czy okłady z mokrych ręczników oraz 
podawanie im wody, nawet łyżeczkami, to dla nich ogromna 
pomoc - zaznacza lekarz.

WAŻNA JEST WODA…
Brak wykonywania tych podstawowych zaleceń może dopro-
wadzić do odwodnienia.
- Występują wtedy zaburzenia elektrolitowe, spada stężenie 
potasu i sodu. To też doprowadza do szybszej akcji serca, a to 
z kolei powoduje spadek ciśnienia, w wyniku czego bardzo 
często dochodzi do omdleń – kontynuuje.
Objawy, które mogą świadczyć o odwodnieniu to przede 
wszystkim suchy język, często z białym nalotem. Można to też 
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Wakacje to przede wszystkim czas odpoczynku 
i urlopów. Kiedy beztrosko leżakujemy, czy 
aktywnie spędzamy wolny czas, pamiętajmy że 
słońce, oprócz zdrowotnych właściwości, może 
też negatywnie wpłynąć na nasz organizm. 
Szczególnie podczas wysokich temperatur. 
A upały nie odpuszczają…

Na największe zagrożenie są narażone osoby starsze i dzieci. 
Powinny one unikać wychodzenia na dwór, zwłaszcza w go-
dzinach południowych. 
- Pomieszczenia powinno się wietrzyć jak najczęściej, ale w po-
rach, gdy na zewnątrz jest już chłodniej. Ponadto powinniśmy 
zamykać i zasłaniać okna, nawet w klimatyzowanych pokojach. 
To szczególnie ważne dla osób chorych – wyjaśnia dr Piotr 
Sokołowski, lekarz szpitalnego oddziału ratunkowego Woje-
wódzkiego Szpitala Zespolonego w Kielcach.
Jak zauważa specjalista, oprócz samych pomieszczeń, ważne 
jest chłodzenie organizmu.
- Chłodne prysznice i zimne okłady na pewno dadzą wytchnie-
nie. Szczególnie pamiętajmy o nawadnianiu. Spożywanie od 
dwóch do trzech litrów płynów to absolutne minimum. Tutaj 
reklama
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sprawdzić za pomocą uścisku skóry. Jeśli wytworzony wówczas 
fałd skórny ”stoi” i nie wypłaszcza się, to również dla nas sygnał, 
by jak najszybciej nawodnić organizm.
- W najlepszym wypadku, kończy się to kilkudniowym po-
bytem w szpitalu i wyrównaniem minerałów za pomocą kro-
plówek czy wlewek dożylnych. Ale niestety, mocne odwod-
nienia mogą prowadzić nawet do śmierci pacjenta – zauważa 
Sokołowski.
U najmłodszych panuje podobna zasada. Należy pamiętać 
o nawodnieniu i schładzaniu. 
- Dzieci, u których wystąpi przegrzanie, najczęściej gorączkują. 
Tutaj też warto zastosować zimne okłady i letnie kąpiele. Jeśli 
coś nas zaniepokoi, należy zgłosić się do pediatry lub szpita-
la. Nie ma określonych norm, kiedy należy to zrobić. Dlatego 
warto bacznie obserwować dziecko i jego ruchy oraz reakcje 
– podkreśla lekarz. 

POD OCHRONĄ…
Jeśli jednak musimy wyjść z domu, pamiętajmy o odpowiedniej 
ochronie. Najlepiej nosić jasne i przewiewne ubrania oraz buty. 
Nie zapominajmy o nakryciu głowy i okularach przeciwsło-
necznych z filtrem UV.
Kremy i balsamy z odpowiednią ochroną są dostępne w skle-
pach, drogeriach i aptekach. Ich wybór jest bardzo szeroki. 
Jednak kupując, warto sugerować się kolorem karnacji.
- Najważniejsza informacja to jakiego rodzaju jest skóra i cera. 
Wybieramy filtr również ze względu na pigmentację. Pamię-
tajmy, że im ciemniejszy kolor skóry, tym jest mniejsze ryzyko 
podrażnienia – opowiada Łukasz, kielecki farmaceuta.

Słońce (nie tylko) na zdrowie

reklama
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OKNA I DRZWIOKNA I DRZWI
NA KAŻDĄ KIESZEŃ

Kielce ul. Mielczarskiego 63 
tel. 662 291 099 
a.bednarczyk@abe.kielce.pl; 
www.abe.kielce.pl

Kielce ul. Wspólna 6, 
tel. 515 015 563, tel. 41 366 14 16

biuro@abe.kielce.pl
 www.abe.kielce.pl

Takie osoby również w mniejszym stopniu ulegają poparzeniom, 
niż bywa to u osób o jasnej karnacji. Natomiast u dzieci, bez 
względu na kolor skóry i karnacji, powinniśmy stosować filtr 50. 
-Na pewno nie mniejszy. Z racji tego, że jest to cienka i delikat-
na skóra. Dzieci mają skłonności do podrażnień. Ponadto nie 
używamy ich jednorazowo. Warstwy kremu z filtrem należy 
uzupełniać co kilka godzin, średnio nawet co 2-3 godziny. To 
jest bardzo ważne - podkreśla farmaceuta.
Tym bardziej trzeba zwrócić na to uwagę podczas kąpieli. Jak 
zauważa specjalista, po każdym wyjściu z wody i osuszeniu 
dziecka, trzeba na nowo użyć kremu ochronnego.
- Balsamy czy spraye mogą być wodoodporne, ale one się czę-
ściowo zmywają. Dlatego uczulam rodziców, by o tym pamię-
tali. To uchroni dziecko przed poparzeniami – dodaje.
Co również istotne, krem musi mieć czas, by się wchłonąć 
i wytworzyć warstwę ochronną. 
- Kiedy się już posmarujemy filtrem, poczekajmy chwilę 
w domu. Jeśli od razu wybiegniemy na słońce, nie będziemy 
bezpieczni w stu procentach – informuje farmaceuta. 
Z kolei filtry z 30-procentową ochroną są dedykowane osobom, 
które chcą się opalić i mają bardziej odporną skórę.
 O stosowaniu kremów z filtrami na twarz powinniśmy pamię-
tać przez cały rok. A jeśli mówimy o okresie letnim, powinny 
być z wysokim UV. Według informacji naszego rozmówcy, filtry 
o niższej wartości nie są najlepszym rozwiązaniem.

LEPIEJ ZAPOBIEGAĆ…
Dlaczego ta ochrona jest tak ważna? Według badań, najczęstszą 
przyczyną zachorowania na raka skóry jest poparzenie sło-
neczne. Najbardziej narażone są osoby o jasnej karnacji skóry, 
jasnych włosach, z licznymi piegami.
 – To czynniki ryzyka czerniaka, których nie jesteśmy w stanie 
zmienić. Czasami posiadamy pewne predyspozycje genetycz-
ne i nie mamy na to żadnego wpływu. Natomiast czynniki, 
które mają ogromne znaczenie to przede wszystkim unikanie 
nadmiernej ekspozycji na światło naturalne, czyli słońce, ale 
również solaria i przede wszystkim unikanie poparzeń sło-
necznych. W szczególności zwraca się uwagę na poparzenia 
słoneczne w dzieciństwie, ponieważ to one są bardzo silnym 
czynnikiem, który może sprzyjać rozwojowi czerniaków rów-
nież w późniejszych latach – tłumaczy dr Monika Kucharczyk, 
dermatolog.
Dlatego tak ważne jest stosowanie kremów z filtrem i odzieży 
ochronnej z filtrem UV. Te specjalne ubrania mają podobne 
działanie do kremów ochronnych, jednak uważane są za bar-
dziej skuteczne.
Lekarze apelują, by korzystać z promieni słonecznych z głową 
i przede wszystkim…z umiarem. Pamiętajmy, by zawsze mieć 
przy sobie wodę. 
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Baza Usług Rozwojowych 
dla mieszkańców regionu

„Life Long Learning”, czyli uczenie się przez całe życie – to dziś nie alternatywa, 
lecz konieczność. Niezależnie od branży i wyuczonego zawodu, dyplom 
ukończenia szkoły to dopiero początek dalszej nauki na każdym etapie 
życia zawodowego. Szkolenia, kursy zawodowe, studia podyplomowe – to 
najskuteczniejsze formy podnoszenia kwalifikacji. Projekt „BUduj swój Rozwój – 
Baza Usług Rozwojowych”, realizowany przez Wojewódzki Urząd Pracy, umożliwia 
osobom indywidualnym otrzymanie refundacji kształcenia sięgającej 8.500 złotych 
na uczestnika. 

która ubiega się o dofinansowanie z projektu „BUduj swój Roz-
wój - Baza Usług Rozwojowych”. Podobne zdanie ma pan Michał 
Toporek, składający wniosek w ramach naboru: „Skoro pojawiła 
się taka możliwość, to dlaczego nie spróbować?” – mówi. „Dzięki 
dofinansowaniu z BUR – u chciałbym podnieść swoje kwalifikacje, 
żeby znaleźć pracę w zawodzie, który uważam za ciekawy i dochodowy, 

„Zdecydowałam się wziąć udział w naborze do projektu BUR, po-
nieważ jest możliwość otrzymania dużego dofinansowania do kur-
sów, które są dość drogie. Uważam, że to jest dobre rozwiązanie jako 
wsparcie dla nas, młodych osób rozpoczynających karierę zawodową. 
Poza tym posiadanie dodatkowych kwalifikacji jest dużym plusem 
przy podejmowaniu pracy” – mówi pani Aleksandra Polanowska, 

Spotkanie informacyjne dotyczące Bazy Usług Rozwojowych na Politechnice Świętokrzyskiej.
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czyli kierowcy kat. C+E. Będzie to dla mnie zupełnie nowy zawód, 
nowe kwalifikacje w ogóle nie związane z moim wykształceniem ani 
dotychczasowym zatrudnieniem” – tłumaczy pan Michał.

Atrakcyjne dofinansowanie i łatwa procedura
Baza Usług Rozwojowych (BUR) to ogólnopolska platforma, w której 
znajduje się blisko 17,5 tysiąca profesjonalnych szkoleń, kursów 
zawodowych, studiów podyplomowych oraz usług doradczych, 
certyfikowanych przez Polską Agencję Rozwoju Przedsiębiorczo-
ści. Baza Usług Rozwojowych jest dostępna na stronie internetowej  
www.uslugirozwojowe.gov.pl, a poszczególne usługi są posegre-
gowane m.in. według branż i regionów. Projekt pt. „BUduj swój 
Rozwój - Baza Usług Rozwojowych”, realizowany przez Wojewódzki 
Urząd Pracy, umożliwia mieszkańcom naszego regionu swobodny 
wybór usług i uzyskanie dofinansowania sięgającego nawet 90% 
kosztów szkoleń i kursów zawodowych, w kwocie do 8.500 złotych 
na jednego uczestnika. Z dofinansowania mogą korzystać osoby 
pracujące, bezrobotne i pozostające bez zatrudnienia, jak również 
m.in. studenci i uczniowie, którzy ukończyli 18 rok życia. Aby wziąć 
udział w projekcie należy, w odpowiedzi na nabór ogłoszony przez 
Wojewódzki Urząd Pracy, dokonać elektronicznej rezerwacji termi-
nu, a następnie – osobiście złożyć wniosek w Wojewódzkim Urzędzie 
Pracy. Niezbędnej pomocy i konsultacji udzielają pracownicy WUP.

Szkolenia przede wszystkim w zawodach deficytowych
Baza Usług Rozwojowych cieszy się ogromnym zainteresowaniem 
wśród mieszkańców regionu. Od momentu ogłoszenia przez Woje-
wódzki Urząd Pracy pierwszego naboru dla osób indywidualnych 
w grudniu 2023 roku, do WUP wpłynęło już ponad 2.800 wniosków 
i podpisano blisko 1.000 umów na dofinansowanie kształcenia.

„Atrakcyjność projektu wynika z wysokiego dofinansowania oraz 
możliwości skorzystania z niego przez wszystkich mieszkańców wo-
jewództwa świętokrzyskiego – mówi Aleksandra Marcinkowska, 
dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Kielcach. „Uczestnicy 
mogą wybrać szkolenia podnoszące ich kwalifikacje, które jednocze-
śnie są odpowiedzią na aktualne potrzeby rynku pracy i pracodawców” 
– mówi Aleksandra Marcinkowska, dyrektor Wojewódzkiego 
Urzędu Pracy w Kielcach. „Mieszkańcy regionu wybierają szkolenia 
doskonalące i podnoszące ich kwalifikacje w ramach dotychczas 
wykonywanego zawodu, jak również takie, które umożliwiają prze-
kwalifikowanie i podjęcie pracy w nowym fachu”. 
W zaplanowaniu ścieżki kariery i wyborze zawodu odpowiadają-
cego potrzebom rynku pracy, profesjonalnie pomagają doradcy 
zawodowi Wojewódzkiego Urzędu Pracy. Dofinansowanie mogą 
otrzymać osoby, zainteresowane przede wszystkim kształceniem 
w zawodach deficytowych, których najczęściej poszukują praco-
dawcy. „Transport, nowoczesne przetwórstwo przemysłowe, branża 
budowlana, medyczna i usługowa – w tych branżach wysoko wy-
kwalifikowani pracownicy mogą liczyć zarówno na zatrudnienie, 
jak również atrakcyjne zarobki – dodaje Aleksandra Marcinkow-
ska. Dyrektor WUP zachęca osoby zainteresowane udziałem w pro-
jekcie do śledzenia strony internetowej www.wupkielce.praca.gov.
pl oraz mediów społecznościowych urzędu, gdzie zamieszczane 
są informacje o naborach, niezbędne dokumenty i regulaminy. 
Kwota, jaką Wojewódzki Urząd Pracy dysponuje na realizację pro-
jektu „BUduj swój Rozwój - Baza Usług Rozwojowych” do 2026 
roku wynosi ponad 42 miliony złotych. Środki pochodzą z pro-
gramu regionalnego „Fundusze Europejskie dla Świętokrzyskiego 
2021 – 2027”.

Materiał współfinansowany ze środków Unii Europejskiej w ramach Programu Regionalnego Fundusze Europejskie dla Świętokrzyskiego 2021-2027.

Punkt przyjmowania wniosków BUR w Wojewódzkim Urzędzie Pracy w Kielcach.
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nasze sprawy

Fotografia portretowa Marii Skłodowskiej-Curie, 1920 r., domena publiczna

warto przypomnieć o jej poświęceniu w służbie Francji i dla sprawy 
polskiej w czasie tego konfliktu zbrojnego. 
 
„SŁUŻYĆ KRAJOWI”… 
 …tylko tego chciała wybitna uczona w chwili wybuchu wojny, napisze 
Ewa Curie w biografii poświęconej niezwykłej matce. Patriotyczną po-
winność przedłożyła noblistka nad spotkanie z przebywającymi na tym 
czasie na wakacjach córkami i nad własne zdrowie. Zatroskana losem 
Francji zdecydowała się pozostać w Paryżu i aktywnie zaangażować 
w służbę sanitarną, dostrzegając dla siebie przestrzeń do działania w ob-
szarze radiologii. Na wiadomość o zapotrzebowaniu przez francuskie 
szpitale wojskowe w urządzenia rentgenowskie, Maria przystąpiła do 
działania. Sporządziła spis wszystkich dostępnych aparatów w Sorbo-
nie, które następnie przekazała szpitalom. Umiejętności praktycznego 
zastosowania i obsługi sprzętu RTG zdobyła na szybkim kursie w szpi-
talu Saint-Antoine. W trosce o dobro narodowe osobiście przewiozła 
gram radu z paryskiego Instytutu Radowego do Bordeaux. W niedługim 
jednak czasie uczona sprowadziła z powrotem rad z przeznaczeniem 
do celów leczniczych, określanych mianem curieterapii. Pozostała rów-
nież w nieustannym kontakcie listownym z córkami, w treści których 
wielokrotnie motywowała je do nauki myśląc o przyszłości i potrzebie 
zaangażowania młodego, wykształconego pokolenia na rzecz odbudowy 
powojennej Francji.

„MAŁE CURIE”
Z uwagi na rosnące zapotrzebowanie na urządzenia rentgenowskie, 
Madame Curie wprowadziła do użytku wozy radiologiczne tzw. „małe 
Curie”, zaopatrzone w aparat RTG. W każdej mobilnej stacji rentgenow-
skiej był również lekarz, laborant i kierowca. Samochody zostały pozy-
skane od osób prywatnych. Pożyczone auta następnie przystosowywano 
do służby sanitarnej, wyposażając je w specjalistyczną aparaturę. Wozy 
ambulatoryjne były dużym wsparciem w ciągu pierwszych dwóch lat 
wojny, do czasu zorganizowania wydziału sanitarnego przez armię. 
Jednakże w wyniku dużego zapotrzebowania na sprzęt, aktywność 
Marii na tym polu trwała do końca wojny. W celu zwiększenia efek-
tywności prowadzonych działań medycznych, noblistka nauczyła się 
sama prowadzić „małe Curie”. Zajmując miejsce kierowcy odwiedziła 
m.in.: Verdun, Nancy, Calais, Dunkierke, czy Belfort. W miejsca, do 
których dotarła mobilnym wozem rentgenowskim, powracała z czasem 
z aparatem RTG, który na stałe uzupełniał braki w placówce. Pomimo 
świadomości o szkodliwym wpływie promieni rentgenowskich na 

Ilona Religa-Gola, Delegatura IPN w Kielcach

Działalność 
Marii Skłodowskiej-Curie 

w czasie I wojny światowej 

Drobna kobieta o siwych włosach, ubrana w ciemny płaszcz i okrągły, 
zniekształcony nieco kapelusik, ze starą skórzaną torbą siedząca we 
francuskim ambulansie służby radiologicznej jadącym pilnie do ko-
lejnego szpitala wojskowego. Wizerunek ten, którego bohaterką była 
najwybitniejsza polska uczona Maria Skłodowska-Curie, był dość 
powszechny w latach 1914-1918, w ogarniętej wojną Francji. W tej, 
z pozoru, skromnej noblistce dostrzec można było jednak niekończące 
się pokłady energii i pasji do nauki i świata, którym była oddana, bez 
względu na okoliczności dziejowe. 
Historia Marii Skłodowskiej-Curie obfituje w wiele heroicznych działań 
i decyzji, czego świadectwem było jej zaangażowanie społeczne w okresie 
Wielkiej Wojny. W przypadającą w 2024 r. 90. rocznicę śmierci najwięk-
szej polskiej uczonej i w 110. rocznicę rozpoczęcia I wojny światowej 
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Noblistka w samochodzie rentgenowskim, domena publiczna 

Maria w towarzystwie studentek ze szkoły dla pielęgniarek radiologicznych, domena publiczna

Kuropaty koło Mińska. Fot. Marek Jończyk. 

swoje ciało, uczona nie przestała obsługiwać sprzętu radiologicznego. 
Niestrudzenie tworzyła nowe punkty, nigdy nie uskarżając się na trudne 
warunki lokalizacyjne, niekończące się godziny pracy, czy awarie auta. 
W przerwach między kolejnymi badaniami poszerzała wiedzę z zakresu 
anatomii, innym razem zmieniała koło w ambulansie. Z czasem do ze-
społu przyjęła starszą córkę Irenę, która została przeszkolona na kursie 
rentgenowskim. Pomimo młodego wieku Irena sumiennie wykonywała 
powierzone jej zadania. Podobnie jak Maria, jeździła samochodem 
i szkoliła z obsługi urządzeń rentgenowskich. W korespondencji z matką 
dzieliła się przemyśleniami na temat doświadczeń wojennych i korzysta-
ła z udzielonych jej wskazówek dotyczących pełnionej służby. Tworzyła 
także nowe punkty radiologiczne. 
W okresie wojny Maria była nie tylko inicjatorką stałych i mobilnych 
punktów rentgenowskich, ale zatroszczyła się także o wyspecjalizowany 
personel medyczny. Utworzyła w 1916 r. w Instytucie Radowym szkołę, 
w której kursantki były przygotowywane do pracy w roli techników 
radiologów. Zajęcia prowadziła nie tylko Madame Curie, ale również 
jej córka Irena. W sumie, wyszkolonych zostało blisko 150 wykwalifi-
kowanych kobiet. W szpitalnej, często aranżowanej sali, uczona dała 
się poznać nie tylko jako specjalistka w badaniu rentgenowskim, ale 
także oddana bezgranicznie pacjentom sanitariuszka „Żeby uratować 
człowieka… Maria gotowa jest ponieść każdy wysiłek. Niestrudzenie 
trwa na posterunku, dopóki jest jeszcze choćby cień nadziei”, zanotowała 
w biografii matki Ireny Curie. 
Wprawdzie z chwilą wybuchu w 1914 r. międzynarodowego konfliktu 
zbrojnego noblistka zaangażowała się w pomoc na rzecz obrony kra-
ju, w którym mieszkała i rozwijała się naukowo, nie pozostała także 
obojętna na wydarzenia dotyczące kwestii Polski. W środowisku emi-
gracyjnym popierała dążenia niepodległościowe Józefa Piłsudskiego 
i regularnie wspierała finansowo działania na rzecz sprawy polskiej. 

EFEKTY 
W czasie trwającej cztery lata wojny Maria Skłodowska-Curie, dzięki 
swojej ofiarnej pracy, nieprzeciętnej wiedzy i poświęceniu pomogła 
wielu francuskim i belgijskim żołnierzom. Spełniając swój obywatel-

ski obowiązek odważnie oraz z pełną determinacją realizowała misję 
ratowania życia i zdrowia rannych. Dzięki inicjatywie uczonej, tylko 
w dwóch ostatnich latach wojny wykonanych zostało około 900 tysięcy 
prześwietleń rentgenowskich. Pokłosiem działalności Marii w czasie 
wojny była również publikacja Radiologia i wojna jej autorstwa, wydana 
w 1921 r. 
Niemniej jednak, wielowymiarowa aktywność uczonej w służbie zdro-
wia, w omawianym okresie, w znacznym stopniu ograniczyła jej pracę 
naukową, nadszarpnęła zdrowie i znacząco uszczupliła domowy budżet. 
Doświadczenie wojny wyczerpało noblistkę fizycznie i psychicznie. 
Dodatkowo, doświadczyła na wiele miesięcy bolesnej dla niej rozłąki 
z ukochanymi córkami. Nie pomniejszało to jednak jej wielkiej radości 
z odzyskania przez Polskę niepodległości, o której marzyła, tak jak wielu 
Polaków pod zaborami. 
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Noblistka w samochodzie rentgenowskim, domena publiczna 

Maria w towarzystwie studentek ze szkoły dla pielęgniarek radiologicznych, domena publiczna

Kuropaty koło Mińska. Fot. Marek Jończyk. 

swoje ciało, uczona nie przestała obsługiwać sprzętu radiologicznego. 
Niestrudzenie tworzyła nowe punkty, nigdy nie uskarżając się na trudne 
warunki lokalizacyjne, niekończące się godziny pracy, czy awarie auta. 
W przerwach między kolejnymi badaniami poszerzała wiedzę z zakresu 
anatomii, innym razem zmieniała koło w ambulansie. Z czasem do ze-
społu przyjęła starszą córkę Irenę, która została przeszkolona na kursie 
rentgenowskim. Pomimo młodego wieku Irena sumiennie wykonywała 
powierzone jej zadania. Podobnie jak Maria, jeździła samochodem 
i szkoliła z obsługi urządzeń rentgenowskich. W korespondencji z matką 
dzieliła się przemyśleniami na temat doświadczeń wojennych i korzysta-
ła z udzielonych jej wskazówek dotyczących pełnionej służby. Tworzyła 
także nowe punkty radiologiczne. 
W okresie wojny Maria była nie tylko inicjatorką stałych i mobilnych 
punktów rentgenowskich, ale zatroszczyła się także o wyspecjalizowany 
personel medyczny. Utworzyła w 1916 r. w Instytucie Radowym szkołę, 
w której kursantki były przygotowywane do pracy w roli techników 
radiologów. Zajęcia prowadziła nie tylko Madame Curie, ale również 
jej córka Irena. W sumie, wyszkolonych zostało blisko 150 wykwalifi-
kowanych kobiet. W szpitalnej, często aranżowanej sali, uczona dała 
się poznać nie tylko jako specjalistka w badaniu rentgenowskim, ale 
także oddana bezgranicznie pacjentom sanitariuszka „Żeby uratować 
człowieka… Maria gotowa jest ponieść każdy wysiłek. Niestrudzenie 
trwa na posterunku, dopóki jest jeszcze choćby cień nadziei”, zanotowała 
w biografii matki Ireny Curie. 
Wprawdzie z chwilą wybuchu w 1914 r. międzynarodowego konfliktu 
zbrojnego noblistka zaangażowała się w pomoc na rzecz obrony kra-
ju, w którym mieszkała i rozwijała się naukowo, nie pozostała także 
obojętna na wydarzenia dotyczące kwestii Polski. W środowisku emi-
gracyjnym popierała dążenia niepodległościowe Józefa Piłsudskiego 
i regularnie wspierała finansowo działania na rzecz sprawy polskiej. 

EFEKTY 
W czasie trwającej cztery lata wojny Maria Skłodowska-Curie, dzięki 
swojej ofiarnej pracy, nieprzeciętnej wiedzy i poświęceniu pomogła 
wielu francuskim i belgijskim żołnierzom. Spełniając swój obywatel-

ski obowiązek odważnie oraz z pełną determinacją realizowała misję 
ratowania życia i zdrowia rannych. Dzięki inicjatywie uczonej, tylko 
w dwóch ostatnich latach wojny wykonanych zostało około 900 tysięcy 
prześwietleń rentgenowskich. Pokłosiem działalności Marii w czasie 
wojny była również publikacja Radiologia i wojna jej autorstwa, wydana 
w 1921 r. 
Niemniej jednak, wielowymiarowa aktywność uczonej w służbie zdro-
wia, w omawianym okresie, w znacznym stopniu ograniczyła jej pracę 
naukową, nadszarpnęła zdrowie i znacząco uszczupliła domowy budżet. 
Doświadczenie wojny wyczerpało noblistkę fizycznie i psychicznie. 
Dodatkowo, doświadczyła na wiele miesięcy bolesnej dla niej rozłąki 
z ukochanymi córkami. Nie pomniejszało to jednak jej wielkiej radości 
z odzyskania przez Polskę niepodległości, o której marzyła, tak jak wielu 
Polaków pod zaborami. 
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Zabija w cztery minuty

21 czerwca, kieleccy mundurowi zatrzymali 16-letniego 
sprawcę kradzieży, który miał przy sobie leki z fentanylem. 
Choć to jak na razie jedyna sytuacja, kiedy niebezpieczny 
środek został przejęty przez mundurowych z naszego regio-
nu, to problem zauważają do dawna profilaktycy uzależnień.

UZALEŻNIA SILNIEJ NIŻ HEROINA
Łukasz Niewczas, specjalista terapii uzależnień, zastępca dy-
rektora Świętokrzyskiego Centrum Profilaktyki i Edukacji 
w Kielcach stwierdza, że obecna sytuacja, w której środki z fen-
tanylem są łatwo dostępne dla młodzieży jest zatrważająca.
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Fentanyl – to słowo w ostatnich 
tygodniach wielokrotnie pojawia się 
w mediach. Mowa o bardzo silnym 
leku, ale coraz więcej osób sięga po 
niego, by poczuć stan intensywnego 
odurzenia. Odnotowaliśmy przypadki 
przejmowania przez policjantów tej 
niebezpiecznej substancji i w naszym 
regionie

- W USA mówi się już o stu tysiącach osób, które zginęły po 
przedawkowaniu tej substancji. Ja, w swoim gabinecie, pra-
cowałem już z osobami sięgającymi po różne opiaty, środki 
przeciwbólowe i właśnie fentanyl. Z ich relacji wynika, że 
nic innego dostępnego na rynku nie może się równać z tym 
środkiem. Mówimy tu o substancji, która jest kilkadziesiąt 
razy silniejsza od heroiny – alarmuje Niewczas.
Jak dodaje, fentanyl jest również stosunkowo niedrogą sub-
stancją, co zwiększa jej dostępność.
- Widzimy to na przykładzie kokainy, której cena jest wyso-
ka, a liczba osób ją zażywająca – niewielka. Zupełnie inaczej 
jest już, jeśli chodzi na przykład o amfetaminę. W przypad-
ku fentanylu przeraża to, że bardzo łatwo go przedawkować, 
jest coraz powszechniej dostępny również przez nieuczciwe 
praktyki lekarskie – stwierdza specjalista.
Jak alarmuje, w przypadku przedawkowania fentanylu, może 
dojść do uduszenia się w ciągu czterech minut.

OKIEM LEKARZA
Dr Przemysław Rupart, anestezjolog, przypomina, że fentanyl 
jest lekiem, który w latach 60. został wprowadzony do użytku 
klinicznego.
- Jest to silny lek przeciwbólowy, dotychczasowo wykorzy-
stywany głównie w lecznictwie zamkniętym, w okresie oko-
łooperacyjnym i w oddziałach intensywnej terapii –Od kilku 
lat, fentanyl jest dostępny w innych formach tj. przez skórę, 
dopoliczkowo oraz donosowo. Jest wykorzystywany w lecze-
niu silnych bóli, przede wszystkim u chorych nowotworowo, 
gdy inne leki już nie działają – informuje.
Jak tłumaczy specjalista, jest to lek silnie uzależniający i ma 
niebezpieczne skutki uboczne.
- W przypadku tego leku, w większym stopniu niż w przy-
padku innych medykamentów, występuje depresja układu 
oddechowego i charakterystyczna sztywność mięśni klatki 
piersiowej. Oczywiście mówimy o większych dawkach. Po-
dając ten lek na intensywnej terapii czy podczas operacji, nie 
widzimy takich zachowań, jak u osób, które wykorzystują ten 
lek w sposób niemedyczny. Chorzy zazwyczaj mają oddech 
kontrolowany. Natomiast warto zwrócić uwagę, że nawet jed-
norazowe podanie większej dawki tego leku, może wywołać 
depresję układu oddechowego, co może doprowadzić do 
zgonu – zaznacza anestezjolog.
- Ciężko nam, jako lekarzom, wytłumaczyć dlaczego osoby, 
które przyjmują fentanyl pozamedycznie zachowują się w ten 
sposób, nazwany „zoombie” – dodaje lekarz.
Fentanyl jest też podawany po dużych zabiegach operacyjnych 
czy w kardiochirurgii do leczenia bólu.
 - Pacjenci jeszcze na sali operacyjnej otrzymują wlewy z fen-
tanylu i chorzy zachowują się normalnie. Są przytomni, roz-
mawiają, jedzą i nie mają objawów euforii czy pobudzenia 
lub halucynacji. W niczym nie przypominają opisywanych 
ludzi, którzy zażywają fentanyl pozamedycznie – opowiada 
dr Rupart. 
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Starostwo inwestuje w rozwój
– Przyzwyczailiśmy się do tego, że powiat kielecki specjalizu-
je się w pozyskiwaniu pieniędzy na inwestycje drogowe. Jak 
obecnie wygląda sytuacja? 

– W dalszym ciągu jesteśmy w tym względzie na wysokim 
poziomie. W realizacji mamy siedem inwestycji, a kolejne 
trzy są w przygotowaniu. To pokazuje, że nie zatrzymuje-
my się, ale idziemy do przodu. To ważne dla mieszkańców 
remonty i przebudowy.

– O jakich inwestycjach mówimy?

– Niektóre z nich są spore, bo to przebudowa drogi po-
wiatowej Makoszyn-Widełki za pięć milionów złotych, do 
której przymierzaliśmy się już dwa razy, czy rozbudowa 
drogi w Ostrowie za 5,5 miliona. Wymienić mogę również 
Gęsice, na którą to inwestycję wydamy ponad 3,3 miliona. 
Wśród nowych przedsięwzięć jest remont drogi powiatowej 
w Cisowie, czy Daleszyce-Danków o długości dwóch kilo-
metrów i remont drogi w miejscowości Zrecze Małe. Szy-
kuje się również wymiana nawierzchni na ulicy Kościuszki 
w Daleszycach za ponad milion złotych oraz rozpoczęcie 
rozbudowy drogi w miejscowości Piotrów-Zagościniec. Nie 
możemy zapomnieć o drodze w Starej Słupi, gdzie podpi-
saliśmy już umowę z wykonawcą. 

– Zmieńmy temat. Inwestujecie również w ochronę zdrowia 
i szpital w Chmielniku.

– To bardzo istotny element po szpitalu przy ulicy Prostej 
w Kielcach, gdzie zresztą będziemy niedługo wymieniać 
dach. Szpital w Chmielniku potrzebuje rozbudowy, bo zain-
teresowanie pacjentów jest tam bardzo duże. Mamy dobrze 
rozwijającą się chirurgię. Chcemy ją doposażyć w tomograf. 
Świetnie działa również alergologia z doskonałymi specjali-
stami. Brakuje miejsca, więc chcemy rozbudować placówkę. 
Koszt, który przewidujemy to ponad 25 milionów złotych. 

– Szczególnym miejscem na mapie inwestycji jest również 
Łopuszno. 

– Jesteśmy tam już w trakcie jednego przedsięwzięcia. Po-
wstaje internat dla Zespołu Szkół Ponadpodstawowych. 
Pięknie rosną mury obiektu i jest szansa, że już w 2025 roku 
oddamy budynek, w którym zamieszka blisko 90 młodych 
ludzi. Chcemy również wybudować tam kompleks spor-
towy. Umowę już podpisaliśmy i czekamy na pozwolenie 
na budowę. 

– Trwają wakacje. W tym czasie Starostwo Powiatowe w Kiel-
cach organizuje szereg imprez. Na jakie atrakcje mogą liczyć 
mieszkańcy powiatu?

– Pierwsza z nich już 7 lipca w Bodzentynie. Będzie to 
„Konkurs na najsmaczniejszą potrawę powiatu kieleckiego” 
oraz „Powiatowy Przegląd Kapel Ludowych”. Te wydarzenia 
świetnie się ze sobą łączą i komponują. Mamy bardzo dużo 
zgłoszeń od podmiotów, które chcą wziąć udział w wyda-
rzeniu. Zaproszenie do współpracy przyjęli: Seweryn Frąk 
i satyryk Stan Tutaj. Trzy tygodnie później spotkamy się na 
Świętym Krzyżu, gdzie bohaterem historycznej inscenizacji 
będzie król Władysław Jagiełło. Monarcha przed bitwą pod 
Grunwaldem udał się do naszego sanktuarium, aby modlić 
się o zwycięstwo nad Krzyżakami . Zatrzymał się w Nowej 
Słupi, na klęczkach odprawiał modły i rozdawał jałmużnę. 
Z kolei 4 sierpnia zapraszamy na finał „Powiatowego Prze-
glądu Zespołów Folklorystycznych i Solistów” w Chmiel-
niku. To impreza gromadząca fanów muzyki ludowej. Czuć 
świetną atmosferę, a zabawa przy tańcu i śpiewie jest do-
skonała. Oczywiście, nie zabraknie Dożynek Powiatowych. 
Odbędą się one w Łopusznie. Zaplanowaliśmy wiele atrakcji 
i wydarzeń towarzyszących z gwiazdą wieczoru. Wczesną 
jesienią zorganizujemy również „Festiwal Smaków Babiego 
Lata”. Z roku na rok impreza gromadzi coraz więcej osób, 
ceniących dobrą kuchnię. 
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Tomasz Pleban, Starosta kielecki.
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Świętokrzyscy politycy Prawa i Sprawiedliwości protestują 
przeciwko wykluczeniu komunikacyjnemu województwa. 
W trakcie poniedziałkowego (1 lipca) spotkania na Placu 
Artystów w Kielcach, wyrazili stanowczy sprzeciw wo-
bec zaprezentowanej przez rząd koncepcji „Polska w 100 
minut”. Plan ten zakłada rozwój kolei dużych prędkości, 
łączących największe miasta. Nie zostały w nim jednak 
uwzględnione Kielce.
– Zarząd wojewódzki PiS podjął uchwałę wyrażającą 
stanowczy sprzeciw wobec tej koncepcji, nazwanej przez 
Donalda Tuska „Megalopolis”, która tak naprawdę wspiera 
tylko duże regiony kosztem tych mniejszych i słabiej roz-
winiętych. Takie rozwiązanie to pozbawienie województwa 
świętokrzyskiego szans gospodarczych i nowych impulsów 
rozwojowych – mówi poseł Anna Krupka, liderka świę-
tokrzyskiego Prawa i Sprawiedliwości.
Z zarzutami polityków Prawa i Sprawiedliwości nie zgadza 
się poseł Artur Gierada, lider Platformy Obywatelskiej 
w regionie, który twierdzi, że projekt „Polska w 100 minut” 
nie dyskryminuje województwa świętokrzyskiego i Kielc.
– Mam deklarację od pana ministra, że dopełnimy wszyst-
kich możliwych starań, aby już wkrótce, w nie dłużej niż 

Jak co roku Biskup Kielecki Jan Piotrowski posłał kapła-
nów na nowe parafie. Poznaliśmy nowych proboszczów, 
administratorów i wikariuszy.
Do zmiany dojdzie w parafii pw. Wniebowzięcia NMP we 
Włoszczowie. Po 14 latach posługi proboszcz ks. Zygmunt 

Szybko nie pojedziemy?

Zmiany duszpasterskie

w 105 minut można było dojeżdżać ze stolicy województwa 
do Warszawy – dodaje.
Politycy PiS zapowiadają, że radni ugrupowania na wszystkich 
szczeblach samorządu będą podejmować uchwały sprzeci-
wiające się wykluczeniu komunikacyjnemu regionu. 

Pawlik przechodzi na emeryturę. W jego miejsce posłany 
został ks. Marcin Rokita, ekonom diecezjalny od 2016 roku. 
Z kolei po 25 latach głoszenia Dobrej Nowiny w parafii pw. 
św. Wojciecha w Książu Wielkim, ksiądz Edward Nowak 
przechodzi na emeryturę, a zastąpi go ksiądz Bartłomiej 
Pieron. Cała lista zmian proboszczów i administratorów 
znajduje się na emkielce.pl. Część nominacji weszła w życie 
1 lipca, a kolejne będą obowiązywać od 1 sierpnia. 
38 kapłanów dostało dekrety w ramach zmian wikariu-
szowskich. Trzech kapłanów: Michał Bieroński oraz bracia 
Łukasz i Tomasz Chowaniec będzie łączyło studia na Kato-
lickim Uniwersytecie Lubelskim z pomocą duszpasterską 
na swoich parafiach. Biskup Kielecki posłał także księdza 
Mateusza Szostaka, wikariusza w parafii pw. św. Wojciecha 
w Kielcach, na studia do Rzymu. Zaś do najstarszej wspól-
noty parafialnej w Kielcach trafią księża: Sebastian Nocoń 
oraz Rafał Kupczyk. Swój pierwszy wikariat poznał także 
kapłan, który pod koniec maja przyjął świecenia kapłańskie 
z rąk Biskupa Kieleckiego. Ksiądz Piotr Kozłowski trafi do 
parafii pw. Wniebowzięcia NMP w Strawczynie. Pełna lista 
zmian wikariuszowskich także znajduje się na emkielce.
pl. Nowe obowiązki kapłani podejmą z dniem 24 sierpnia. 
Tego dnia Biskup Kielecki dokona także uzupełniających 
nominacji. 



7 LIPCA 2024 15

JK
 0

2-
07

-2
02

4

Tygodnik eM materiał partnera/reklama

A obywatele wam pasują?
ZDANIEM SENATORA

 KRZYSZTOF MAREK SŁOŃ
Senator RP, PiS
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Coś nieprawdopodobnego! Z wystawy głównej Muzeum II Wojny 
Światowej w Gdańsku usunięto wizerunki św. Maksymiliana Kol-
bego, bł. rodziny Ulmów oraz rotmistrza Witolda Pileckiego. Na 
ponad 5 tysiącach metrów kwadratowych ekspozycji nagle zabrakło 
miejsca  dla bohaterów ratujących człowieczeństwo w odczłowie-
czonym przez niemiecki nazizm czasie okupacji. Podobno komuś 
to nie pasuje do wizji artystycznej i zaburza koncepcję całej wystawy. 
Od teraz przestają mnie dziwić, coraz bardziej zuchwałe w wielu 
krajach próby wypaczenia historii II Wojny Światowej, zamiany ofiar 
na sprawców czy przypisywania Polsce i Polakom odpowiedzial-
ności za całe tamto zło, skoro w wolnej Polsce, w polskim muzeum, 
nie ma miejsca na prawdę i pokazanie heroizmu polskich świętych 
męczenników. Na naszych oczach następuje destrukcja podstaw 

do wychowania polskich dzieci. Ociosanie kanonu lektur, obcięcie 
podstawy programowej z historii i teraz ten skandal w Gdańsku 
gdzie po usuniętych ekspozycjach w muzeum zostały na ścianach 
czarne miejsca. Jednak dużo większe, czarne dziury powstaną w ser-
cach i umysłach następnych pokoleń Polaków. Odnoszę wrażenie, 
że coraz mniej obywatele pasują do tego państwa. Jeśli nie myślą 
i postępują zgodnie z „europejskimi trendami” to ciążą rządzącym, 
a ich oczekiwania i marzenia nikogo nie interesują. 
Przykład pierwszy z brzegu to CPK. Polacy chcieli i chcą tego epo-
kowego projektu. Obecna władza na złość poprzednikom planowała 
na podstawie audytów, kontroli i wydumanych afer doprowadzić do 
jego zamknięcia. Na nieszczęście dla rządu, sondaże i zaawansowanie 
niektórych robót nie bardzo na to pozwalają, więc propagandowo 
ogłoszono projekt „megalopolis”. Cokolwiek to znaczy, w ich rozu-
mieniu jest właściwie w każdym aspekcie mocno „opiłowanym” pier-
wotnym projektem. Zaczynając od funkcji lotniskowych, a kończąc 
na komponentach kolejowych i drogowych. Nasze województwo 
odczuje to najbardziej. Miały znikać komunikacyjne plamy, a u nas 
powstanie wręcz „czarna dziura” z naciskiem na dziura. Ominą nas 
planowane odcinki kolei szybkich prędkości, a w związku z tym 
próżno będzie szukać u nas potencjalnych inwestorów. Nastąpi 
marginalizacja województwa a potem szybkie jego zwinięcie. CPK 
to była inwestycja marzeń i przyszłości Polski na miarę przedwojen-
nego poru w Gdyni. A teraz? Coś tam pozostawiono, coś odsunięto 
w czasie, coś „ulepszono” i będzie radość u obywateli… sąsiednich 
krajów. Bo tam kompleksów nie mają i takie projekty skwapliwie 
realizują, żeby mieć przewagę nad konkurencją, żeby się bogacić. 
Bo odnoszę wrażenie, że tam obywatele państwu pasują. KW
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reklama

Do Rzymu, Toskanii, Wenecji i Neapolu będą mogli prze-
nieść się czytelnicy za sprawą najnowszej książki „Podróże 
po Włoszech z Artemizją Gentileschi”, która ukazała się 
nakładem Wydawnictwa „Jedność”. Autorem niezwykłej 
pracy jest ks. prof. Witold Kawecki, redemptorysta, pisarz, 
dziennikarz i kulturoznawca. 
Kapłan zabiera swoich czytelników do słonecznej Italii. Prze-
wodnikiem po Półwyspie Apenińskim jest Artemizja 
Gentileschi, włoska malarka z okresu wczesnego 
baroku urodzona w 1593 roku. Była jedną 
z pierwszych kobiet podejmujących w swojej 
sztuce tematy religijne i historyczne. 
– Działała w czasach, gdy kobiety nie mogły zaj-
mować się malarstwem, które uchodziło za rzemiosło 
przeznaczone dla mężczyzn. Przyszła na świat w Rzymie 
i utorowała drogę dla kobiet w życiu społecznym i arty-
stycznym. Jako pierwsza weszła do akademii sztuki i zara-
biała na swojej działalności – tłumaczył ks. prof. Witold 
Kawecki.
Malarka wiele podróżowała. Układ książki nawiązuje do 
jej okresów życia.
– Zaczynamy od Rzymu, potem jesteśmy w Toskanii. Następ-
nie wracamy do Rzymu i jedziemy do Wenecji na trzy lata. 
Później udajemy się na południe do Neapolu. Tam Artemizja 

Z Artemizją po Włoszech

ma warsztat i tam również umiera – wyjaśniał ks. prof. Witold 
Kawecki.
Książka liczy ponad 500 stron. Ma wyjątkową oprawę, 
a w środku znajdziemy wspaniałe zdjęcia obrazów, wło-
skich miast i krajobrazów. Publikacja do nabycia na stro-
nie www.jednosc.com.pl.
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